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 المستخلص
 مجملا ، تعريفا   الخاصة الاحتياجات بذوي التعريف البحث تضمن

 قسم كل مع التعامل وطرق أقسامهم، وبينت حالته، بحسب كل وتفصيليا  

 وأشرت ذلك، في المعاصرة والتقنيات ، والحديثة القديمة الوسائل بذكر

 بعض في بأعدادهم المتعلقة والإقليمية العالمية الاحصاءات بعض إلى

 بها الإصابة وسبب متعددة، غير أو متعددة العاهات تلك وطبيعة الدول،

 البرامج على عرجت ثم مكتسبة، غير أو مكتسبة كونها حيث من

 تعليمية ، أو علاجية ، كانت سواء وإقليميا ، عالميا   لهم المبذولة والجهود

 عن وتكلمت ،- البحث من المقصود وهو - دعوية   أو تربوية ، أو

 من بذلك يتعلق وما الخاصة، الاحتياجات أصحاب في والتميُّز الموهبة

 عموما ، الله إلى الداعية أوصاف و الدعوة عن تكلمت و خاصة، برامج

 وختمت خصوصا ، الخاصة الاحتياجات ذوي من كونه حال وأوصافه

 قديما   الأعلام من مقترحة لنماذج تراجم عن عبارة ختام بمسك ذلك

 الخاصة الاحتياجات ذوي من كانوا الذين الأقدم، بحسب مرتبة وحديثا  

 في مجددين كانوا وربما غيرهم، به قوافا وتميزا   كبيرا   عطاء   وأظهروا

 من بعدهم ممن أو التابعين أو الصحابة، من كانوا سواء عصورهم،

. المقترحة والتوصيات النتائج بأهم كله ذلك وختمت المعاصرين،
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Abstract 

This research included acomprehensive definition of the special 

needs individuals, and adetailed one of their separate cases, 
categorise and ways of dealing with each category. This is 

conducted via modern instruments and cohort technologies of 

the time. I have indicated some international and regional related 
statistics of their various disabilities, cause of it and the fact that 

it is acquired or non-acquired. Then, defined the efforts and 

programs made for this category internationally and 
regionally,whether it is treatment,educational academic or 

awareness efforts, which consists the goal of this study. 

Imentioned as well the talent and distinction of individual;s with 
special nedds, and related programs. Also,we didn’t forgetto 

mention the calling and persuasion individuals to allah the 

almighty, and their characters in general should they have been 
one of the special needs persons. Iconcluded this research with 

translations of old and new suggested media examples, whom 

were categorized asspecial needs persons. Ipointed out their 
distinct characters and distinguished efforts that excelled them 

above others, whether they were of the prophets (PBUH) 

companions,or those who followed up to date. Furthermore, I 
finished with results and suggested recommendations.  

 
 


